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۱۲ سرپرست دانشگاه برای تایید به شورا معرفی شدند

محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در جمع خبرنگاران درخصوص معرفی و 

تایید صلاحیت روسای دانشگاه ها گفت: »تاکنون ۱۲ نفر از سرپرستان دانشگاه ها به کمیته 

تایید صلاحیت روسای دانشگاه ها در شورای عالی انقلاب فرهنگی معرفی شده اند و باید 

شورای عالی انقلاب فرهنگی بررسی صلاحیت را در دستورکار قرار دهد.« 

وی در پاسخ به مهر درخصوص بازگشایی دانشگاه ها از آذرماه و پیش بینی تمهیدات لازم، 

گفت: »در این خصوص اختیار را به دانشگاه ها واگذار کرده ایم که با توجه به شرایطی که 

دارند تصمیم گیری کنند. اولویت را به مقاطع تحصیلی اختصاص دهند و آموزش حضوری 

را از سر گیرند.«  وزیر علوم، تحقیقات و فناوری ادامه داد: »امکان دارد برخی دانشگاه ها 

بتوانند دانشجویان کارشناسی را نیز به صورت حضوری بپذیرند.« 

وی درخصوص افزایش قیمت اقلام غذای دانشجویی در سال تحصیلی جاری گفت: »سعی 

می کنیم این مساله به گونه ای مدیریت شود که دانشجویان مشکلی نداشته باشند. باید 

مدیریت منابع صورت گیرد که از مشکلات بودجه ای عبور کنیم.« 

تکمیل ظرفیت آزمون دستیاری اعلام شد

جزئیات مرحله تکمیل ظرفیت چهل وهشتمین دوره آزمون پذیرش دستیار 

تخصصی اعلام شد. این مرحله به رشته های بیماری های داخلی، بیماری های 

عفونی، کودکان، بیهوشی و طب اورژانس اختصاص دارد. 

نتایج آزمون دستیاری ۱۱مهرماه ۱۴۰۰ اعلام شده و پس از پایان مهلت ثبت نام 

پذیرفته شدگان، ظرفیت برخی رشته ها خالی مانده است که براساس همین، 

مرحله تکمیل ظرفیت برای چهل وهشتمین دوره آزمون پذیرش دستیار تخصصی 

اجرا می شود.  انتخاب رشته مرحله تکمیل ظرفیت چهل وهشتمین دوره آزمون 

پذیرش دستیار تخصصی از روز چهارشنبه ۱۹آبان تا روز یکشنبه ۲۳آبان ۱۴۰۰ 

در سایت مرکز سنجش آموزش پزشکی به نشانی Sanjeshp.ir انجام می شود. 

مرحله تکمیل ظرفیت به رشته های بیماری های داخلی، بیماری های عفونی، 

کودکان، بیهوشی و طب اورژانس و با تعداد ۲۹۲ نفر ظرفیت برای این رشته ها 

اختصاص دارد. 

آزادسازی مدارک فارغ التحصیلان علوم پزشکی چقدر آب می خورد؟ 

شرایط جدید تودیع وثیقه برای طرح هزینه آزادسازی مدارک فارغ التحصیلان در سه رشته دندانپزشکی، پزشکی و داروسازی، در مقاطع کارشناسی ارشد، کارشناسی و 

کاردانی اعلام شد.  براساس این، فارغ التحصیلان رشته های پزشکی و دندانپزشکی در دوره دکتری حرفه ای دانشگاه آزاد، دوره های شبانه، شعب بین الملل و دانشگاه های 

دولتی باید مبلغ ۳ میلیارد ریال برای وثیقه اختصاص بدهند و مبلغ یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال نیز هر سال به ازای خدمت طرح از مبالغ وثیقه کسر می شود. 

همچنین فارغ التحصیلان رشته داروسازی دوره دکتری حرفه ای نیز باید وثیقه ای به ارزش ۲/۵ میلیارد ریال در دانشگاه آزاد، دوره شبانه و شعب بین الملل بپردازند. مبلغ 

سه میلیارد ریال نیز برای فارغ التحصیلان دانشگاه های دولتی تعیین شده است و مبلغ یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال نیز هر سال به ازای خدمت طرح از مبالغ وثیقه 

کسر می شود. 

فارغ التحصیلان دوره کارشناسی ارشد رشته های علوم پزشکی دانشگاه آزاد، دوره های شبانه، شعب بین الملل و دانشگاه های دولتی باید مبلغ ۲/۵ میلیارد ریال وثیقه 

بپردازند و یک میلیارد و ۲۵۰ میلیون ریال نیز هر سال به ازای خدمت طرح از مبالغ وثیقه کسر خواهد شد. 

این مبلغ برای دانشجویان دوره کارشناسی رشته های علوم پزشکی در دانشگاه آزاد، دوره شبانه، شعب بین الملل و دانشگاه های دولتی ۲ میلیارد ریال تعیین شده است 

که مبلغ یک میلیارد ریال نیز هر سال به ازای خدمت طرح از مبالغ وثیقه کسر می شود. 

براساس این تصمیم جدید وزارت بهداشت، مبلغ وثیقه برای رشته های پزشکی و دندانپزشکی از ۸۰ میلیون به ۳۰۰ میلیون تومان، همچنین وثیقه رشته داروسازی به ۲۵۰ 

میلیون تومان و کارشناسی ارشد به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافته است و بنا به اعلام وزارت بهداشت از سال ۱۴۰۱ براساس تورم، مبلغ وثیقه افزایش پیدا خواهد کرد. 

ادامه از صفحه 4

فرزانه کرمی
روزنامهنگار

»فرهیختگان« به مناسبت »هفته قرآن و عترت دانشگاه« فعالیت های قرآنی دانشگاه ها را بررسی کرد

هنوز تا ایده آل ها فاصله داریم

مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه تهران: 

برنامه ویژه ای برای تحقق فضای قرآنی در کشور وجود ندارد
محمدمهدی کرمی، مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری 

در دانشگاه تهران در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره این 

نهاد در هفته قرآن و عترت گفت: »ما در دانشگاه تهران سه 

برنامه در سطوح استادی، دانشجویی و کارمندی داریم و 

درنظر داریم دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه 

تهران هماهنگ با معاونت فرهنگی این برنامه ها را پیش ببرد.« 

وی ادامـه داد: »کلیـه مجموعه هایـی کـه در امـر قـرآن و عتـرت فعـال بوده انـد ماننـد 

کانون هـای عتـرت و مسـجد دانشـگاه کـه درواقـع به صـورت مسـتقل در امـر قـرآن و عترت 

کار می کنـد، دست به دسـت هـم داده انـد تـا برنامه هـای ایـن هفتـه را بـه پیـش ببرنـد. در 

سـطح اسـتانی یـک برنامـه تدبـر در قـرآن داریـم کـه از سـال گذشـته شـروع شـده اسـت. 

یـک بازنگـری و ارائـه جدیـدی در ایـن هفته قرآنی برای اسـاتید خواهیم داشـت، در همان 

برنامه هـای معرفت افزایـی اسـاتید نیـز می گنجـد و امتیـاز فرهنگـی بـرای آنهـا لحـاظ 

می شـود. کار بسـیار جـدی اسـت و هماهنگـی خوبـی انجـام شـده، ان شـاءالله امیدواریم 

یـک محفـل قرآنـی نیـز داشـته باشـیم تـا در آنجـا بـه طـرح موضوعـات بپردازیـم.«

کرمی درخصوص برنامه های این هفته دانشـگاه در سـطح دانشـجویی افزود: »در سـطح 

دانشـجویی سـایت دانشـگاه گـروه بـزرگ تلگرامـی معاونـت فرهنگـی وجـود دارد کـه در 

آن بـه ارائـه چنـد موضـوع قرآنـی می پردازیـم. متاسـفانه فرصـت کـم اسـت، بـرای همیـن 

نتوانسـتیم مسـابقات قرآنی را برگزار کنیم. برای طراحی مسـابقات قرآنی کار بسـیار خوبی 

در پردیـس فارابـی در اسـتان قـم انجـام گرفتـه بـود کـه محتـوای بسـیار خـوب قرآنـی را در 

فضـای عمومـی در همیـن سـه بخشـی که اشـاره شـد، ارائه کردنـد. در سـطح کارمندی با 

بسـیج کارکنـان همـراه هسـتیم تـا برنامه هایی را برای کارکنان دانشـکده تـدارک ببینیم.« 

مسـئول نهـاد نمایندگـی دانشـگاه تهـران بیـان کـرد: »شـأن دانشـگاه تهـران اقتضـا دارد 

در ایـن هفتـه نیـز فعالیت هایـی انجـام شـود، بـه همیـن منظـور نسـبت به ایـن موضـوع 

اهتمـام ورزیده ایـم. البتـه بـه مـواردی کـه به صورت مقطعـی، جشـنواره ای و دوره ای برگزار 

می شـود خیلـی توجـه نکرده ایـم و بیشـتر از ایـن موقعیـت بـرای تبلیـغ برنامه هـای خـود 

اسـتفاده می کنیـم.« 

وی ادامـه داد: »مـا از سـال های گذشـته برنامه هایـی را آغـاز کرده ایـم اکنـون می توانیـم 

بخش هـای جدیـد آن را در فضـای مجـازی ارائـه کنیـم. برنامه هـای اجرایـی مـا در ایـن 

هفتـه محـدود اسـت، امـا بیشـتر سـعی داریـم نمونـه ای از برنامه هایـی کـه انجـام گرفته را 

ارائـه کنیـم تـا مخاطـب جـذب شـود. ارتبـاط نهـاد اخیرا بـا ورودی های سـال ۹۹ و ۱۴۰۰ 

خیلـی دقیق تـر و بهتـر از سـال های گذشـته شـده اسـت. اکنـون مخاطبـان خوبـی داریم 

و امیدواریـم زمینه سـاز آشـنایی بیشـتر آنهـا بـا قـرآن باشـیم.«  مسـئول نهـاد نمایندگـی 

دانشـگاه تهران در پاسـخ به این سـوال که چرا فعالیت در حوزه قرآنی مغفول مانده اسـت، 

اظهـار کـرد: »متاسـفانه برنامـه خاصی وجود نـدارد. درحقیقت در دولت قبل شـرایط برای 

این گونـه برنامه هـا فراهـم نشـد، ولـی انتظـار از ایـن دولت همین اسـت که نه تنهـا موانع را 

بـردارد، بلکـه حمایت هایـی داشـته باشـد که این برنامه ها پیشـرفت خوبی داشـته باشـد.«

وی ادامه داد: »اراده این کار باید در سـطح وزارتخانه و هیات دولت باشـد. ما این مسـاله 

را منتقـل کردیـم در ابتـدای دوره ریاسـت جمهـوری، رئیس جمهـور بـه دانشـگاه ما آمدند. 

ایـن مباحـث را منتقـل کردیـم کـه در حوزه هـای مختلفـی می شـود ایـن فعالیت هـای 

قرآنـی را انجـام داد. به عقیـده مـا هیـچ کاری بـه برکـت کار قرآنی نیسـت. قرآن مـورد اتفاق 

همـه مسـلمانان اسـت و شـک و تردیـدی در آن نیسـت کـه برکت خاصـی در خودش دارد. 

بحمداللـه توانسـتیم مسـاله انـس بـا قرآن را در تمام کلاس های معارف اسـلامی دانشـگاه 

ورود دهیـم و آنهـا را درگیـر بـا ایـن مسـاله کنیـم. طرح هـای دیگـری هـم وجـود دارد کـه 

بـه آنهـا خواهیـم پرداخـت.«  کرمـی ادامـه داد: »بـرای تحقـق تمـام فضـای قرآنـی حمایت 

موردنیـاز اسـت. اگـر حمایـت معنـوی باشـد حتـی مـا حمایـت مـادی هـم نمی خواهیـم. 

اگـر همـان حمایـت معنـوی وجـود داشـته باشـد و بـه یـک خواسـت عمومی تبدیل شـود، 

بهتریـن چیـزی اسـت کـه می توانـد کمک کننـده باشـد. طبیعتـا دولـت بایـد این اقـدام را 

کنـد. مخصوصـا وزارت علـوم، وزارت بهداشـت یـا حتـی مدیـران دانشـگاه های آزاد. اگـر 

ایـن حمایـت معنـوی را داشـته باشـند و پشـت کار باشـند، می توانیـم کار را گسـترش داده 

و کل فضاهـای آموزش عالـی کشـور را تحـت نورانیـت ایـن فعالیت های قرآنـی قرار دهیم.« 

 استفاده از اساتید توانمند در موضوعات مختلف تدبر در قرآن

کرمـی درخصـوص برنامه هـای تربیتی در حوزه قرآنی اظهار کرد: »موضوعات مختلف تدبر 

در قـرآن را بـرای اسـاتید گذاشـته ایم و همچنیـن موضوعـات دیگـری را بـرای دانشـجویان 

انتخـاب کرده ایـم کـه بسـیار کاربـردی هسـتند. از اسـاتید روانشـناس و علـوم تربیتـی 

دانشـگاه و حـوزه نیـز اسـتفاده کردیم.«

مسـئول نهـاد نمایندگـی دانشـگاه تهـران افـزود: »تمام ایـن فعالیت ها در فضـای کرونایی 

انجـام شـده اسـت. مـا در این فضا مخاطـب جدید پیدا کرده ایـم. مخاطبانی که در فضای 

کرونایـی و مجـازی داشـتیم قبـلا وجـود نداشـته اند. مخاطبـان مـا چندبرابـر شـده، زیـرا 

توانسـتیم بـا دانشـجویان ارتبـاط مجـازی برقـرار کنیـم. آنها نیز عـادت کرده انـد تا مطالب 

را از فضـای مجـازی دریافـت کننـد. در ایـن خصـوص بـه تجهیـزات صوتی وتصویـری و 

سیسـتم هایی بـرای انتقـال محتواهـا نیـاز داشـتیم کـه بـا مشـکل روبـه رو شـدیم، ولی هم 

توسـط دانشـگاه تهـران هـم توسـط نهـاد نمایندگـی مرکـز حمایـت شـده و اکنـون دیگـر 

مشـکلی نداریم.« 

وی در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه آیـا درخصـوص مسـائل مذهبـی تقسـیم کار میـان نهـاد 

رهبـری دانشـگاه و معاونـت فرهنگـی اتفـاق افتـاده اسـت؟ تصریـح کـرد: »بـه اعتـراف 

مسـئولان دانشـگاهی و همـکاران نهـادی بـه لطـف خـدا نکتـه مثبـت کار مـا در دانشـگاه 

تهـران ایـن اسـت کـه مـا دوگانـه نهـاد و دانشـگاه را نداریـم. یعنـی اصـلا موضوعـی تحـت 

عنـوان کار نهـاد یـا دانشـگاه وجـود نـدارد. در مباحـث فرهنگـی کاملا کار مشـترک اسـت 

و به صـورت هم افـزا ایـن برنامـه پیـش مـی رود. امیدواریم بتوانیم همین سـطح مشـارکت را 

حفـظ و بهبـود ببخشـیم. نکتـه ای کـه به ما در این ارتباط کمک کـرده تا دچار موازی کاری 

انجـام و پاسـکاری فعالیت هـا نشـویم این اسـت که شـورای هماهنگـی فعالیت های قرآنی 

در دانشـگاه تهـران برگـزار شـده اسـت، به طوری کـه کلیـه مراکـز، کانون هـا، انجمن هـا، 

گروه هـای خـاص حتـی NGO هـا و تشـکل ها زیرنظـر ایـن شـورا کار می کننـد.« 

معاون فرهنگی دانشگاه خوارزمی: 

تقویت برنامه های قرآنی نیازمند توجه بیشتری در بودجه است
مرتضی تهامی، معاون فرهنگی دانشگاه خوارزمی درخصوص برنامه های 

دانشگاه خوارزمی در دوران کرونا برای دانشجویان به »فرهیختگان« گفت: 

»برنامه حضوری برای دانشجویان اکنون وجود ندارد، اما برنامه های فرهنگی 

ما نه تنها به لحاظ کمی کاهش نیافته، بلکه بیشتر نیز شده است. ما مرتب 

درطول هفته ازطریق کانون های دانشجویی برای دانشجویان برنامه داریم، در 

تمام زمینه ها همه کانون های ما فعال هستند. سخنرانی، مسابقه و کارگاه  ها 

به صورت مجازی وبینار انجام می شود، اما برنامه های حضوری همچون اردو یا 

بازدیدها عملا منتفی شده است.« وی ادامه داد: »در بحث بودجه دانشگاه ها 

مشکلات جدی دارند، ولی ما خوشبختانه به علت اینکه رئیس دانشگاه ما قبل 

از اینکه رئیس باشد، شخصیت فرهنگی است و کاملا مسائل را درک می کند و 

همراه است، الحمدلله از این بابت مشکلی نداریم و این موضوع نقطه قوت برای 

ما است.«  معاون فرهنگی دانشگاه خوارزمی درباره فعالیت های انجام شده در 

حوزه تربیتی آموزه های قرآنی تصریح کرد: »ما در دانشگاه خوارزمی در قسمت 

تربیتی هم کارگاه، هم سخنرانی با حضور شخصیت های علمی دانشکده 

روانشناسی دانشگاه را داریم. در شرایط کرونا اصلا یک دوره مجموعه مستمر 

یک ماهه ای را در بحث تاثیر کرونا، رفتارهای فردی، اجتماعی و خانوادگی برگزار 

کردیم.«  وی در پاسخ به این سوال که چرا همچنان انتظارات از فضای قرآن 

و عترت برآورده نمی شود، افزود: »شرایط فعلی که تحت تاثیر فضای مجازی، 

اینترنت و ماهواره است، باعث شده یک فضای مغشوشی برای مجموعه آحاد 

جامعه ایجاد شود. اینکه کار فرهنگی ما چطور باشد تا بتواند اثرگذاری خود را 

در مقابله با تبلیغات سوء فضای مجازی و بیگانگان داشته باشد، کار ساده ای 

نیست و اصولا نیاز به تجارب و ظرافت کاری دارد. شاید از این بابت کارمان 

سخت باشد که چطور عمل کنیم که مخاطب بپذیرد. ازطرفی فضای مجازی 

همان مباحث را به روشی دیگر جلوه می دهد که کار را سخت تر می کند.« 

تهامی ادامه داد: »در حوزه فرهنگی مخاطب انسان است، انسان هم ابعاد 

مختلفی دارد و ظرافت هایی دارد که باید به آنها توجه کنیم. ما در دانشگاه 

خوارزمی شیوه های مختلف را به کار می بریم. از استادان و پرسش و پاسخ از 

آنها برای حل مشکلات گرفته تا طراحی پوستر با پیام های فرهنگی و برگزاری 

جشنواره ها همه و همه در این راستا انجام می شود. امیدواریم مخاطبان بتوانند 

استفاده کنند. به نظر بنده یکی از مقوله هایی که می تواند موثر باشد، بحث 

ورزش همگانی است. در این برنامه افراد علاقه مند حضور می یابند که همراه 

با ارائه برنامه پیام های فرهنگی القا شود، ما در دانشگاه خوارزمی به این مساله 

پرداخته ایم.«  معاون فرهنگی دانشگاه خوارزمی اظهار کرد: »بحث هنر نیز بسیار 

مهم است و باید در کشور به آن توجه بیشتری شود. ما در دانشگاه خوارزمی 

به این موضوع نیز توجه کرده ایم، به همین منظور کانون های تئاتر را ایجاد 

کرده ایم. همچنین آموزش های قرآنی درقالب برنامه های مختلف ازجمله تفسیر، 

حفظ قرآن و روخوانی را داریم، اما مساله مهم این است که شیوه اجراسازی آنها 

به روز باشد تا مخاطب جذب شود. مخاطب ما بسیار تحت تاثیر القائات فضای 

مجازی و بیگانه است، ذهنش پر از مسائل دیگر است، کار خیلی ساده نیست 

و اینجا نقش نهادهای فرهنگی دانشگاه و درکنار آن گروه معارف موثر و اثرگذار 

است تا مجموعه دانشگاه بتواند با قابلیت هایی که دارد شیوه هایی به کار ببرد 

که اثرگذاری داشته باشند.« 

وی در پایان تصریح کرد: »نقش هنر در مسائل فرهنگی خیلی قوی نیست. 

باید در قسمت هنر بتوانیم پیام عقیدتی و مذهبی و ارزش های انقلابی را ارائه 

کنیم. اکنون برنامه تلویزیون یکنواخت است، باید تنوع بدهند، ۲۴ شبکه 

وجود دارد که اکثرا تکراری هستند. اگر این شبکه ها کاهش یابد و کیفیت 

بالاتر برود، بسیاری از مشکلات مرتفع خواهد شد. ازطرفی باید توجه بیشتری 

به بحث بودجه شود تا بتوانیم ضعف را از میان برداریم.« 

مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه علم وصنعت: 

نمی خواهیم تصدی گری کنیم، دانشجویان 
با رویکرد جدید وارد عرصه شوند

احمد ابراهیمی نژاد، مسئول نهاد 

در  مقام معظم رهبری  نمایندگی 

دانشگاه علم وصنعت در گفت وگو با 

»فرهیختگان« و در پاسخ به این 

سوال که چرا عمده فعالیت ها در 

برگزاری  به  محدود  قرآنی  حوزه 

جشنواره می شود و در بحث ترویجی و تربیتی فعالیت چشمگیری 

در کشور انجام نمی شود، اظهار کرد: »قرآن لایه های مختلفی 

دارد. متاسفانه هنوز چون ظرفیت های قرآن را کشف نکرده ایم 

نمی توانیم بهره کافی و وافی ببریم. عده ای فقط در سطح الفاظ 

و عبارات قرآن می مانند. به قرائت قرآن یا نهایتا حسن قرائت توجه 

می کنند، درحالی که قرآن مفاهیم بلند، حقایق بسیار لطیف و 

ظریف و ظرافت های خاصی در مسائل مختلف دارد، اما در جامعه 

ما از آنجاکه بیشتر نگاه سطحی وجود دارد، در همان فضا افراد 

به قرائت و مسائل ظاهری قرآن می پردازند و فعالیت ها را در آن 

خلاصه می کنند.« 

وی ادامه داد: »امام صادق)ع( فرمودند قرآن عبارات، اشارات و 

حقایقی دارد. ما باید به واقعیت ابعاد دیگر بپردازیم. در حوزه 

روانشناسی قرآن، تربیت در قرآن، خانواده موفق در قرآن، حیات 

در قرآن و مسائلی از این دست ما کمتر ورود کرده ایم. در دانشگاه 

علم وصنعت که دانشجویان آن فنی و مهندسی هستند، بچه های 

مستعدی داریم. ما باید دانشجویان را با این اقیانوس بیکران از 

معارف آشنا کنیم.« 

وی درخصوص فعالیت های نهاد رهبری دانشگاه علم وصنعت 

درخصوص قرآن و عترت گفت: »ما کانون قرآن و عترت داریم. کانون 

قرآن و عترت ما جزء بهترین کانون های عترت در سطح دانشگاه ها 

است. همچنین یک روز را در دانشگاه به عنوان فعالیت های قرآنی 

اختصاص داده ایم. در فضای اساتید نیز نشست های خوب قرآنی 

داریم که به مسائل تفسیری قرآن پرداخته می شود. به علاوه 

نشستی در روزهای دوشنبه داریم که در بعضی دانشکده ها مانند 

فیزیک به ارائه مباحث قرآنی برای اساتید می پردازیم.« 

ابراهیمی نژاد اظهار کرد: »البته نباید از این بگذریم که در شرایط 

کرونا یک مقداری فعالیت ها لطمه خورد، ولی به صورت مجازی 

هم به برگزاری آنها پرداخته ایم. امیدواریم با پایان یافتن شرایط 

کرونایی با یک نگاه نو به فعالیت های قرآنی بپردازیم. ما باید با 

قرآن جاری شویم و زندگی کنیم. فهم قرآنی یک ضرورت است. این 

مساله نیز مربوط به کسانی که فعالیت قرآنی می کنند، می شود 

زیرا باید ابتدا آنها این نگاه را داشته باشند و با این نگاه وارد عرصه 

فعالیت های قرآنی شوند.« 

مسئول نهاد رهبری دانشگاه علم وصنعت افزود: »قطعا آن کسانی 

که بدون تردید فعالیت قرآنی می کنند، اگر این نگاه را در خودشان 

تقویت کنند و به این سمت و سو بروند، جذابیت ایجاد می کنند، 

ولی اگر قرآن را در سطح قرائت ببینیم، فایده ای ندارد. دانشجو 

مستعد و آماده اشتیاق به مباحث علمی است. وقتی پیدایش 

حیات را در قرآن مطرح کنید یا مسائلی از این دست، بسیار برای 

آن جذابیت ایجاد می شود.« 

وی افزود: »یکی از کارهایی که ما در این خصوص داشتیم، 

برگزاری مباحث تفسیری با این دیدگاه بود که توسط خود بنده 

ارائه شد. حس می کنم در این فضای کرونا کانون قرآن و عترت 

دانشگاه نیز فعالیتش ضعیف شده است که باید بازنگری انجام 

شود. معتقدیم کار به دست دانشجوجماعت انجام شود. ما 

نمی خواهیم تصدی گری کنیم، تشکل ها و کانون ها که متولی 

امور هستند حتی در شرایط کرونایی باید با رویکرد جدید وارد 

عرصه شوند. نباید کار را متوقف کنیم.« 

وی درباره پاسکاری برخی نهاد ها و معاونت ها در انجام فعالیت ها 

گفت: »تقسیم کار مشخص است. در قرآن در بخش دانشجویی 

کانون قرآن و عترت داریم. کانون قرآن و عترت بناست فعالیت های 

قرآنی را در لایه ها و ابعاد مختلف انجام دهد. در این میان معاونت 

فرهنگی باید حمایت کند و هم حمایت فیزیکی و هم حمایت 

مالی انجام دهد، به طوری که فضا و بودجه دراختیار بگذارد. 

آن چیزی که اهمیت دارد این است که کار باید از دانشجو 

بجوشد. اگر نهاد خیلی تصدی گری کند، دانشجو معترض 

می شود. ما حاضریم، برنامه و فکر هم داریم، اما دوست داریم 

به دست دانشجو انجام شود.« 

ابراهیمی نژاد با اشاره به اینکه اکنون مشکل اصلی بودجه نیست، 

تصریح کرد: »لطافت در برنامه و دقت در برنامه ریزی از امکانات 

بهتر است، چه بسا کسانی که امکانات خیلی خوبی دراختیار 

دارند، اما چون برنامه ریز نیستند بودجه و پول را به هدر می دهند. 

عده ای برنامه قوی دارند و ممکن است بودجه کمی داشته باشند. 

آنها بهترین مسیر را می روند و بهترین نتیجه را می گیرند.«

شورای هماهنگی فعالیت های قرآن و عترت دانشگاه ها 

آبان ماه را »هفته قرآن و عترت دانشگاه«   ۲4 ۱8 تا 

نام گذاری کرده تا بهانه باشد برای جلب توجه بیشتر 

دانشگاه به سمت قرآن درگیر شدن مخاطبان گسترده 

با فضای قرآنی که مطمئنا برکات  نهاد علمی کشور 

مختلفی هم برای دانشجویان و دانشگاهیان خواهد 

نی  قرآ ی  لیت ها فعا قیق  د بی  رزیا ا گرچه  ا  . شت ا د

دانشگاه ها نسبت به گذشته نیازمند مطالعه دقیق و 

پژوهش گسترده ای است، اما به نظر می رسد به ویژه 

با ظهور کرونا در دوسال گذشته، حجم فعالیت ها و 

کیفیت برنامه های این حوزه با چالش مواجه شده است. 

کمتر دانشگاهی را می توان یافت که امروز با طرح های 

خلاقانه درجهت افزایش مخاطبان فعالیت های قرآنی 

قدم برداشته یا برنامه ریزی مناسبی درجهت پرورش 

استعدادهای قرآنی داشته باشد. بدون شک متولی 

برنامه های حوزه قرآن و عترت دانشگاه ها، معاونت های 

فرهنگی و دفاتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در 

دانشگاه ها هستند. از همین رو سراغ مسئولان نهاد و 

یکی از معاونان فرهنگی دانشگاه ها رفتیم تا ضمن بررسی 

عملکرد قرآنی دانشگاه ها، آسیب شناسی کوتاهی در این 

حوزه داشته باشیم که در ادامه می خوانید. 


